
Protokół 
XXXVIII Sesji Rady Gminy Kleszczewo 

z dnia 31 stycznia 2018r. 
 

Posiedzenie  rozpoczął o godzinie 16:00 Przewodniczący obrad Pan Henryk Lesiński, 
który stwierdził, że sesja jest prawomocna ze względu na quorum. 
W sesji udział wzięli radni: 
Regina Batycka 
Marek Borowczyk 
Jarosław Bytniewski 
Tadeusz Lammel 
Henryk Lesiński 
Marek Maciejewski 
Tomasz Maćkowiak 
Donata Michałowska 
Jan Rajchelt 
Maciej Szafrański 
Łukasz Szymczak 
Jakub Żołądek 
 
oraz sołtysi: 
Jolanta Fludra  
Czesław Książkiewicz 
Stanisław Lesiński 
Jan Mąderek 
Halina Michalak - Szczapaniak 
Eugeniusz Nowicki 
Ferdynand Nowicki 
Mirosława Rutkowska 
Paweł Doba 
Lucyna Jaroszewska 
Jacek Walkowiak 
 
a także: 
Bogdan Kemnitz – Wójt Gminy 
Genowefa Przepióra  - Zastępca Wójta/Sekretarz Gminy  
Jolanta Litka  - Skarbnik Gminy  
Anna Woźniak - Tyczka – radca prawny 
Agnieszka Pakulska – Schoen – Kierownik Referatu Infrastruktury Komunalnej i Inwestycji  
Magdalena Sołtysiak – Kierownik Referatu Oświaty 
Ryszard Pomin – Prezes Zakładu Komunalnego Sp. z o.o. w Kleszczewie 
Mirosława Radzimska – Kierownik OPS 
 

Przewodniczący Lesiński poinformował, że wszyscy radni otrzymali porządek obrad 
wcześniej i nie ma propozycji wprowadzenia do niego zmian.  
 
Porządek obrad przedstawiał się następująco: 
1. Otwarcie. 
2. Interpelacje radnych. 
3. Przyjęcie protokołu  z  obrad  z poprzedniej Sesji. 
4. Sprawozdanie z wykonania uchwał podjętych na ostatniej Sesji. 



5. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany  uchwały  w sprawie trybu i sposobu powoływania i 
odwoływania członków Zespołu Interdyscyplinarnego w Kleszczewie  oraz warunków 
jego funkcjonowania w Gminie Kleszczewo. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w 
ośrodkach wsparcia  udzielających schronienia osobom bezdomnym z terenu Gminy 
Kleszczewo. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla 
publicznych i niepublicznych podmiotów oświatowych oraz trybu przeprowadzania 
kontroli prawidłowości ich pobrania i wykorzystywania. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie nabycia na własność Gminy Kleszczewo nieruchomości  
położonej w  miejscowości Nagradowice. 

9. Podjecie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniego Programu Gospodarowania 
Mieszkaniowym Zasobem Gminy na lata 2018-2022. 

10. Podjęcie  uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie w drodze przetargu 
nieograniczonego nieruchomości położonej w miejscowości Tulce. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie  współdziałania z Powiatem Poznańskim przy usuwaniu i 
unieszkodliwianiu wyrobów zawierających azbest na terenie Gminy Kleszczewo. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej.  
13. Podjęcie uchwały w sprawie  zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Kleszczewo na lata 2018-2040. 
14. Podjęcie uchwały w sprawie zgłoszenia sołectwa Gowarzewo do Programu 

„Wielkopolska Odnowa Wsi 2013-2020” 
15. Podjęcie uchwały w sprawie zgłoszenia sołectwa Tanibórz do Programu „Wielkopolska 

Odnowa Wsi 2013-2020” 
16. Przedstawienie informacji nt. zaopatrzenia w wodę i odbioru ścieków na terenie gminy. 
17. Informacja przewodniczących komisji o tematyce posiedzeń. 
18. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
19. Zapytania i wolne wnioski. 
20. Zakończenie. 
 
Ad. 2 porządku posiedzenia  
Radni nie zgłosili interpelacji.  
 
Ad. 3 porządku posiedzenia  
Przewodniczący poinformował, że żaden z radnych nie zgłosił uwag do protokołu.  
W związku z powyższym członkowie Rady przeszli do głosowania nad jego przyjęciem.  
 
W chwili głosowania na sali obecnych było 12   radnych. 
Za przyj ęciem protokołu głosowało 11  radnych. 
Przeciw głosował 1 radny.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych.   
 
 
Ad. 4 porządku posiedzenia  
Sprawozdanie z wykonania uchwał podjętych podczas XXXVII Sesji Rady Gminy 
przedstawiła Pani Sekretarz i stanowi ono załącznik do niniejszego protokołu. 



 
Ad. 5 porządku posiedzenia  

Projekt Uchwały Nr XXXVIII/309/2018 w sprawie zmiany  uchwały  w sprawie trybu i 
sposobu powoływania i odwoływania członków Zespołu Interdyscyplinarnego w Kleszczewie  
oraz warunków jego funkcjonowania w Gminie Kleszczewo przedstawiła Pani Radzimska. 
Projekt uchwały został szczegółowo omówiony podczas posiedzeń komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do 
głosowania projektu uchwały. 

 
W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 12 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXVIII/309/2018 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
 
Ad. 6 porządku posiedzenia  

Projekt Uchwały Nr XXXVIII/310/2018 w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia 
odpłatności za pobyt w ośrodkach wsparcia  udzielających schronienia osobom bezdomnym z 
terenu Gminy Kleszczewo przedstawiła Pani Mirosława Radzimska. 
Projekt uchwały był szczegółowo omawiany podczas posiedzeń komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do 
głosowania projektu uchwały. 

 
W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosował 1 radny.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXVIII/310/2018 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 7 porządku posiedzenia  

Projekt uchwały Nr XXXVIII/311/2018 w sprawie ustalenia trybu udzielania i 
rozliczania dotacji dla publicznych i niepublicznych podmiotów oświatowych oraz trybu 
przeprowadzania kontroli prawidłowości ich pobrania i wykorzystywania przedstawiła Pani 
Magdalena Sołtysiak. 
Uchwała wymaga podjęcia w związku ze zmianą regulacji ustawowych. Projekt uchwały był 
szczegółowo omawiany podczas posiedzeń komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do 
głosowania projektu uchwały. 

 
W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 12 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXVIII/311/2018 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
Ad. 8 porządku posiedzenia  

Projekt Uchwały Nr XXXVIII/312/2018 w sprawie nabycia na własność Gminy 
Kleszczewo nieruchomości  położonej w  miejscowości Nagradowice przedstawiła Pani 
Agnieszka Pakulska-Schoen, która poinformowała, że uchwała dotyczy działki dla której na 



ostatniej sesji został uchwalony plan zagospodarowania. Działka należy do Krajowego 
Ośrodka Wsparcia Rolnictwa i ma być przekazana na rzecz gminy nieodpłatnie. 
Projekt uchwały był szczegółowo omawiany podczas posiedzeń komisji. 

Radni nie mieli pytań,  Przewodniczący przeszedł do głosowania projektu uchwały. 
 

W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 12 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXVIII/312/2018 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 9 porządku posiedzenia  

Projekt Uchwały Nr XXXVIII/313/2018 w sprawie wieloletniego programu 
gospodarowania mieszkaniowym zasobem gminy na lata 2018-2022 przedstawiła Pani 
Agnieszka Pakulska - Schoen. 
Projekt uchwały był  przedstawiany i szczegółowo omawiany podczas posiedzeń komisji 
przez Pana Mariusza Siwczaka. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do 
głosowania projektu uchwały. 

 
W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 12 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXVIII/313/2018 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 10 porządku posiedzenia  

Projekt uchwały Nr XXXVIII/314/2018 w sprawie wyrażenia zgody na zbycie w drodze 
przetargu nieograniczonego nieruchomości położonej w miejscowości Tulce przedstawiła 
Pani Agnieszka Pakulska-Schoen. 
Projekt uchwały był szczegółowo omawiany podczas posiedzeń komisji. Po podjęciu uchwały 
rozpocznie się procedura sprzedaży. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do 
głosowania projektu uchwały. 

 
W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 12 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXVIII/314/2018 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 11 porządku posiedzenia  

Projekt uchwały Nr XXXVIII/315/2018 w sprawie współdziałania z Powiatem 
Poznańskim przy usuwaniu i unieszkodliwianiu wyrobów zawierających azbest na terenie 
Gminy Kleszczewo przedstawiła Pani Sekretarz. 
Projekt uchwały został szczegółowo omówiony podczas posiedzeń komisji. W roku 2018 z 
budżetu gminy przeznacza się 40.000,00zł na realizację zadania. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do 
głosowania projektu uchwały. 

 
W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych. 



Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymał się 1 radny. 
Uchwała Nr XXXVIII/315/2018 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 12 porządku posiedzenia  

Projekt uchwały Nr XXXVIII/316/2018 w sprawie zmiany uchwały budżetowej  na 
2018r. przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbik przedstawiła radnym zmiany w stosunku do 
projektu uchwały omawianego podczas posiedzeń komisji. 

W Dziale 700 Gospodarka mieszkaniowa, wprowadzono plan dochodów w wys. 
2.178.243,29zł z tytułu uzyskania dofinansowania na realizację projektu 
pn.”Termomodernizacja budynków użyteczności publicznej na terenie Gminy Kleszczewo- 
szkoły podstawowej w Kleszczewie, Ziminie oraz świetlicy wiejskiej w Poklatkach”. Środki z 
dofinansowania wprowadzono również w planie wydatków.  

W stosunku do materiałów które radni otrzymali zwiększył się deficyt o 120.000,00zł 
W Rozdziele  600 Transport i łączność, zwiększono środki o 100.000,00zł na budowę ścieżki 
pieszo-rowerowej z Kleszczewa do Nagradowic. 

Zwiększona kwota na zakup samochodu dla OSP do 1.000.000,00zł 
Ponadto zabezpieczono wkład własny na udział sołectw: Gowarzewo (25.000,00zł), Tanibórz 
(25.000,00zł) i Śródka (5.000,00zł) w konkursie „Pięknieje Wielkopolska wieś”- w ramach 
programu Wielkopolska Odnowa Wsi 2013-2020” (dofinansowanie pochodzić będzie ze 
środków własnych Urzędu Marszałkowskiego). 

Łącznie zwiększenie wydatków o 3.870.343,29zł. 
Zwiększenie deficytu o 1.652.100,00zł 
 
Pan Wójt dopowiedział, że Gmina otrzymała potwierdzenie o dofinansowaniu 

przedsięwzięcia termomodernizacji, w związku z czym w budżecie musi być zabezpieczona  
pełna kwota, aby móc ogłaszać przetargi na realizację tych inwestycji. 

Budowa ścieżki rowerowej z Kleszczewa do Nagradowic jest to nowy temat, który 
wstępnie został przedstawiony  Wicemarszałkowi Wojciechowi  Jankowiakowi. Na spotkaniu 
omawiana była współpraca w zakresie dwóch programów, które są możliwe do 
dofinansowania w ramach WRPO dotyczących przebudowy dróg, w tym wykonania 
skrzyżowania z ruchem okrężnym w Nagradowicach  oraz  budowy ścieżki rowerowej 
Kleszczewo - Nagradowice (ZIT). 

W sprawie dotyczącej skrzyżowania w Nagradowicach, w związku z licznymi 
wypadkami, pan Wójt poprosił Zarząd województwa  o interwencję i wykonanie przebudowy 
tego skrzyżowania. Inwestycja nie będzie zrealizowana w ramach WRPO ponieważ środki są 
już rozdysponowane, natomiast jest wola ze strony Marszałka na wsparcie zadania ze 
środków własnych województwa. 

Jeżeli chodzi o budowę ścieżki rowerowej, możliwe są dwa warianty finansowania 
inwestycji. Pierwszy wariant zakłada, że gmina wystąpi z wnioskiem o dofinansowanie w 
ramach WRPO - program ZIT (województwo nie może wystąpić z takim wnioskiem 
ponieważ  nie jest członkiem Metropolii Poznań). Wariant drugi to środki pozyskane z 
Urzędu Marszałkowskiego, który ma ok. 5.000.000,00 zł na wsparcie budowy ścieżek 
rowerowych. Środki dostępne są na ten rok, w związku z czym należy jak najszybciej 
przygotować dokumentację zarówno techniczną jak i program funkcjonalno-użytkowy. 



Marszałek nie określił czy w przyszłorocznym budżecie  także będą takie fundusze. Na 
wykonanie projektu potrzeba ok. 100.000,00zł, aby zachować szanse na otrzymanie 
dofinansowania należy zabezpieczyć takie środki w budżecie. 

Radny  Rajchelt spytał czy 5.000.000,00 zł to kwota dla całego województwa? Jeśli tak 
to jest ona niewielka. 

Pan Wójt potwierdził, że jest to kwota do rozdysponowania w całym województwie w 
tym roku. Przybliżona kwota na inwestycję budowy ścieżki pieszo - rowerowej to 
1.000.000,00zł. Inwestycja ta obejmowałby ok. 1200 metrowy odcinek - do końca ul. 
Sportowej, gdzie budowa ścieżki rowerowej zaprojektowana jest w ramach inwestycji 
budowy węzła przesiadkowego.  

Pan Wójt poinformował również, że odbył wstępne rozmowy z Dyrektorem Krajowego 
Ośrodka Wsparcia Rolnictwa i jest szansa na przekazanie Gminie terenu pod budowę ścieżki 
od KOWR, co znacznie uprościłoby procedury. 
 

Radni nie mieli dalszych pytań, w związku z czym Przewodniczący przeszedł do 
głosowania projektu uchwały. 
 
 
W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymał się 1 radny. 
Uchwała Nr XXXVIII/316/2018 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
 
Ad. 13 porządku posiedzenia  

Projekt Uchwały Nr XXXVIII/317/2018 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Kleszczewo na lata 2017 – 2040 przedstawiła Pani Skarbnik. 

W związku ze zwiększeniem wydatków oraz przychodami z tytułu kredytów i pożyczek 

zwiększono kwotę długu w latach 2018- 2023 o kwotę  1.692.100,00zł. W roku 2024 zmniejszono 

wielkość prognozowanych wydatków majątkowych o kwotę 1.692.100,00zł oraz zwiększono o tę 

kwotę wielkość prognozowanych rozchodów. 

Pozostałe wielkości w WPF pozostają bez zmian, kwota spłaty długu rozłożona nadal do 2040r. 

 

Radni nie mieli pytań,  Pan Przewodniczący przeszedł do głosowania projektu uchwały. 
 

W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymał się 1 radny. 
Uchwała Nr XXXVIII/317/2018 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu 
 
Ad. 14 porządku posiedzenia  

Projekt Uchwały Nr XXXVIII/318/2018 w sprawie zgłoszenia sołectwa Gowarzewo do 
Programu „Wielkopolska Odnowa Wsi 2013-2020” przedstawiła Pani Sekretarz. 
Projekt uchwały był szczegółowo omawiany podczas posiedzeń komisji. 



W programie uczestniczy już Sołectwo Środka, istnieje  możliwość złożenia trzech wniosków 
w związku z powyższym do programu przystąpi Sołectwo Gowarzewo oraz Sołectwo 
Tanibórz. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do 
głosowania projektu uchwały. 
 
W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 12 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXVIII/318/2018 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu 
 
 
Ad. 15 porządku posiedzenia  

Projekt Uchwały Nr XXXVIII/319/2018 w sprawie zgłoszenia sołectwa Tanibórz do 
Programu „Wielkopolska Odnowa Wsi 2013-2020”. 
Projekt uchwały był szczegółowo omawiany podczas posiedzeń komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do 
głosowania projektu uchwały. 
 
W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 12 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXVIII/319/2018 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu 
 
Ad. 16 porządku posiedzenia  

Informacje na temat zaopatrzenia w wodę i odbioru ścieków na terenie gminy w formie 
prezentacji multimedialnej przedstawił Prezes Zakładu Komunalnego Spółka z o.o.  Pan 
Ryszard Pomin. 

Pan Prezes poinformował, że gospodarka wodno – ściekowa gminy w roku 2017 to 
działalność zarówno eksploatacyjna jak i inwestycyjna.  

Pan Prezes zobrazował na slajdach tendencję wzrostową ilości odbiorców wody i 
podmiotów zdających ścieki. W stosunku do roku 2016 w 2017 roku przybyło 144 odbiorców 
i 25 podmiotów zdających ścieki. Średnio przyjmuje się 3.5 mieszkańca na jednego odbiorcę. 

W roku 2017 nastąpił spadek ilości wody sprzedanej w stosunku zarówno do roku 
poprzedniego jak i do założonego planu. Pan Prezes tłumaczy to warunkami pogodowymi – 
mieszkańcy nie używali wody do podlewania ogrodów. 

Ilość ścieków w m³/rok nieznacznie spadła w stosunku do roku 2016 
W roku 2017 ilość wody dostarczonej do sieci (własna + zakup) to 94% wykonania w 

stosunku do planu i jest to o 4% mniej niż w roku poprzednim. 
W roku 2017 sprzedano wodę w  94% planowanej ilości, jest to o 2,3% mniej w 

stosunku do roku 2016.  
Wskaźnik wody pobranej do sieci a sprzedanej polepszył się.  Sprzedano o 1,7% wody więcej 
niż w poprzednim roku. 
Zakład zakupił mniej wody niż planowano ponieważ podłączono część Gowarzewa i Szewc 
do wody zasilanej z Nagradowic i z Kleszczewa. Takie połączenie funkcjonuje od 



października ubiegłego roku. Dzięki temu ograniczyliśmy zakup wody od miasta Poznania, 
jest to korzyścią dla Zakładu, gdyż jest to najdroższa woda nabywana przez Zakład. 
Poprawił się wskaźnik Wody niesprzedanej(straty) w roku 2016 na poziomie 22,01% w roku 
2017 20,6%. W przyszłości Pan Dyrektor chciałby aby wskaźnik ten był mierzony w metrach 
bieżących sieci. 

Ścieki przesyłane są do dwóch oczyszczalni, w Nagradowicach  oraz Tulcach. 
Ścieki oczyszczone  w oczyszczalnia Nagradowice w m³ plan na 2017r (w wysokości 
wykonania w 2016r) 107233. Realizacja 117612m³ jest to wzrost o 9,7% w stosunku do 
2016r. 
Ścieki niesprzedane (strata) w roku 2016 - 27,6% w roku 2017 - 33,8% wskaźnik ten zawiera 
także wody opadowe. 
W oczyszczalni Tulce także występuje strata, jednak w podanych wynikach brakuje danych 
za grudzień 2017r. , po dodaniu  tych wartości strata byłaby zbliżona do założonego planu. 
Bardzo duży wpływ na wysokość straty miła duża ilość wód opadowych. Powodują one stratę 
na poziomie ok. 130000zł na minusie za ścieki w roku 2017. 
Analizę ilości dostarczonej wody i odebranych ścieków w 2016 i 2017 roku przedstawia 
tabela. 
 

Rodzaj  Woda / ścieki  
Wykonanie za 

2016r.  
w m³  

Plan na 
2017r.  
w m ³  

Wykonanie 
na 

31.12.2017r.  
w m³  

Planowane 
wykonanie 

śr./m-c 2017r. 
w m³  

Wykonanie w 
2017r. w 

stosunku do 
planu na 
2017r.  

w %  

Wykonanie 
2017r. w 

stosunku do 
2016r.  

w %  
Woda  Woda dostarczona do sieci (własna + zakup)  452 688  462 151 434 481 38 513 94% -4,0% 

   Woda sprzedana  352 469  366 869 344 451 30 572 94% -2,3% 

   Woda dostarczona do sieci własna  276 901  276 901 270 958 23 075 98% -2,1% 

   Woda dostarczona do sieci zakupiona  175 787  185 250 163 523 15 438 88% -7,0% 

   Woda niesprzedana (strata) m3  100 219  95 282 90 030 7 940 94% -10,2% 

   Woda niesprzedana (strata) %  22,1%  20,6% 20,7% 20,6% 101% -6,4% 
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Ścieki oczyszczone Oczyszczalnia 

Nagradowice m3  
107 233  107 233 117 612 8 936 110% 9,7% 

Ścieki sprzedane Oczyszczalnia Nagradowice 
m3  

73 298  74 299 75 519 6 192 102% 3,0% 

Ścieki z wód popłucznych z SUW Kleszczewo i 
SUW Nagradowice m3  

4 320  4 320 2 332 360 54% -46,0% 

Ścieki niesprzedane (strata) %  27,6%  26,7% 33,8% 26,7% 127% 22,4% 
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 Zakup usługi oczyszczenia ścieków WCHiRZ 

Tulce m3  
113 863  118 418 141 298 9 868 119% 24,1% 

Ścieki sprzedane oczyszczalnia WCHiRZ m3  91 471  102 350 89 014 8 529 87% -2,7% 

Ścieki niesprzedane (strata) m3  22 392  16 068 52 284 1 339 325% 133,5% 

Ścieki niesprzedane (strata) %  19,7%  13,6% 37,0% 13,6% 273% 88,2% 

Ogółem 
ścieki 
(N+T)  

Ścieki niesprzedane (strata) m3  52 007  44 682 92 045 3 724 206% 77,0% 

 

 



Na kolejnych slajdach Pan Prezes  zaprezentował zużycie wody oraz odbiór ścieków 
na 1 odbiorcę w m³/m-c, oraz należności wymagane za dostawę wody i odbiór ścieków.  
Zarówno zużycie wody, jak i odbiór ścieków w roku 2017 w stosunku do roku ubiegłego 
zmniejszyło się. Pan Pomin tłumaczy, że wpływ na zużycie wody miała duża ilość opadów i 
brak konieczności podlewania ogródków. 
W stosunku do roku 2016 należności wymagalne spadły w roku 2017 o ok. 27000zł, nadal są 
jednak na poziomie ok. 200000zł. 

 

 

 

Zakład wystawia wezwania do zapłaty, zawiadomienia o odcięciu dostawy wody. 
Zrezygnowano ze składania wniosków do sądu, gdyż nie przynosiło to oczekiwanego efektu a 
jedynie generowało koszty (są to odbiorcy, od których nawet egzekucją komorniczą nie 
można uzyskać należności). 

W dalszej części zostały  omówione projekty infrastruktury technicznej. 
- Projekt i rozpoczęcie budowy sieci kanalizacji sanitarnej w ul. Swarzędzkiej i ul. Tuleckiej 
w Gowarzewie oraz przebudowa odcinków sieci wodociągowej  i przyłączy wodociągowych 
w ulicy Swarzędzkiej w Gowarzewie i ul. Topolowej w Trzeku jest już w trakcie realizacji. 
Zakończenie planowane na koniec kwietnia 2018r. 
- Kolejna inwestycja to projekt sieci kanalizacji sanitarnej w ul. Siekiereckiej w Gowarzewie  
planuje się rozpocząć prace po zakończeniu inwestycji na ul. Swarzędzkiej. 
- Trzecia inwestycja to projekt sieci kanalizacji sanitarnej i sieci wodociągowej w 
Komornikach i Nagradowicach – projekt gotowy w 98%. Trwa obecnie procedura uzyskania 
zgody w Ministerstwie na lokalizację tzw. „urządzenia obcego w pasie drogowym”, sieć 
instalacji sanitarnej i wodociągowej jest „urządzeniem obcym”. Jest to konieczna procedura, 
bez takiej zgody  nie można realizować inwestycji. Jest to duża inwestycja o wartości ok. 16 
milionów złotych. 

1.  Sprawa  na dzień 31.12.2015r.  na dzień 31.12.2016r. na dzień 31.12.2017r. 

2.  należności wymagalne w zł netto  206 432  232 240 205 497 

3.  w tym należności rozłożone na raty w zł netto  5 108  13 648 8 775 

4.  ilość wystawionych wezwań do zapłaty w szt.  271  144 138 

5.  
ilość wystawionych zawiadomień o odcięciu dostaw wody 
w szt.  

42  54 49 

6.  
ilość złożonych pozwów do Sądu Rejonowego w Środzie 
Wlkp. w szt.  

17  8 0 

7.  ilość spraw u komornika w szt.  20  25 25 

8.  ilość odcięć w szt.  0  1 1 



W ramach inwestycji z zakresu poprawy zabezpieczenia ciągłości dostawy wody z 
ujęcia i stacji uzdatniania wody w Gowarzewie oraz Kleszczewie w 2017 r. zostały 
zaprojektowane zbiorniki retencyjne dla Gowarzewa 2 x 150m³ i dla Kleszczewa 2 x 100m³. 
Aktualnie w Gowarzewie funkcjonują dwa zbiorniki o wielkości 50m³, są to zbiorniki 
poziome ich pojemność robocza waha się w okolicy 70m³. W Kleszczewie obecnie nie ma 
żadnego zbiornika retencyjnego, jest stacją jednostopniową. 
Aktualnie połączono stację w Nagradowicach ze stacją w Kleszczewie, dzięki 
odpowiedniemu dobraniu wysokości ciśnień pracują one jednocześnie.  Aby mogło to działać  
przy dużych odbiorach (np. w czasie upałów) konieczne jest zbudowanie zbiorników 
retencyjnych.  

Zakład Komunalny planuje także budowę dwóch studni z zasobów wód mioceńskich w 
Gowarzewie, trwa procedura przygotowania i zatwierdzenia dokumentacji – projekt 
przekazany w październiku ubiegłego roku do RDOŚ- czekamy  na odpowiedź. 
Wybudowanie studni w Gowarzewie jak i zbiorników retencyjnych zapewni odpowiednia 
ilość a także jakość wody. 

Pan Prezes przedstawił 3 inwestycje wodociągowe o charakterze rozwojowym mające 
na celu poprawę jakości i ciągłości dostawy wody. 

1. Budowa sieci wodociągowej DN150 mm do terenów AG przy autostradzie w 
Komornikach oraz przejście pod autostradą w celu dostawy wody z Krerowa do 
Komornik i Tulec. 

2. Budowa sieci wodociągowej DN150 mm w Gowarzewie pomiędzy ul. Czereśniową a 
ul. Kleszczewską – poprawa ciągłości dostawy wody dla Gowarzewa (stworzenie pętli 
- dwustronnego zasilania). 

3. Budowa spinki sieci wodociągowej pomiędzy ul. Tulecką a ul. Leszczynową – 
drugostronne zasilanie ul. Leszczynowej i ul. Parkowej w Gowarzewie. 

 
Ad. 17 porządku posiedzenia  
 Radny Lammel poinformował, że Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska podczas  
posiedzenia w dniu 22.01.2018 omawiała temat zaopatrzenia w wodę i odbiór ścieków na 
terenie Gminy. 

Radny Bytniewski poinformował, że Komisja Oświaty i Kultury odbyła posiedzenie 
23.01.2018, podczas którego zapoznała się ze szczegółowym zarysem Akcji Zima 2018 
przygotowanym przez Dyrektora Michała Żelazka.  

Radna Batycka poinformowała, że  przedmiotem posiedzenia Komisji Finansowo – 
Gospodarczej w dniu 24.01.2018 była działalność OPS za 2017r. i plany na 2018. 

 
Ad. 18 porządku posiedzenia  
- 17 stycznia odbyło się spotkanie Rady Metropolii, omawiano budżet Stowarzyszenia na 
2018 rok.  
- 24 stycznia miało miejsce zgromadzenie ZM GOAP w sprawie uchwalenia budżetu.  
Podczas rozmów pojawiła się też kwestia pojemników na bioodpady jakie muszą się znaleźć 
na terenie każdej posesji (lub kompostownik). Nie ma przepisów określających parametry 
takich pojemników, natomiast GOAP zaleca aby były to pojemniki wyposażone w otwory 
wentylacyjne i kratkę ściekową. Wiele osób kupuje zwykłe kubły na śmieci pomalowane na 



kolor brązowy, jednak przechowywanie odpadów w takich pojemnikach do czasu odbioru 
będzie powodowało szybsze ich gnicie.  
- 25 stycznia w Warszawie miało  miejsce podpisanie aktu notarialnego prowadzące do 
przejęcia działek  pod budowę drogi i kanalizacji na terenach pod aktywizację gospodarczą. 
- 26 stycznia – spotkanie z marszałkiem Jankowiakiem na temat możliwości budowy ścieżki 
pieszo – rowerowej z Kleszczewa do Nagradowic, oraz przebudowy skrzyżowania w 
Nagradowicach 
- 29 stycznia Komenda PSP w Poznaniu przedstawiła informacje na temat stanu 
bezpieczeństwa powiatu w roku 2017. Nastąpiło także uroczyste otwarcie,  interaktywnej i 
multimedialnej sali edukacyjnej ,,Ognik”. Jest to sala edukacyjna, gdzie specjalnie 
przeszkoleni funkcjonariusze Państwowej Straży Pożarnej będą przekazywać dzieciom 
wiedzę oraz informacje dotyczące szeroko rozumianego bezpieczeństwa. Dzieci będą uczyć 
się w warunkach kontrolowanego zagrożenia z możliwością pokazania właściwych sposobów 
reagowania. 
- 31 stycznia odbyło się spotkanie Zarządu LGD Trakt Piastów, na którym uzgodniono 
przyspieszenie naboru wniosków na działalność gospodarczą. Ocena wniosków trwa średnio 
ok. 1 roku od momentu ogłoszenia naboru do przyznania środków, stowarzyszenie utrzymuje 
swoją działalność z ułamka środków przyznanych beneficjentom. Pan Wójt zachęca do 
korzystania i składania wniosków przez osoby, które chciałyby rozpocząć działalność 
gospodarczą. W ostatnim naborze z 22 złożonych wniosków żaden nie pochodził z gminy 
Kleszczewo. 
Omawiano także  regulamin konkursu Aktywne Sołectwo, wspólną z partnerami fińskimi 
organizację Forum Kobiet, rowerowy projekt współpracy LGD. Uzupełniono też skład 
zarządu – wybrano drugiego wiceprezesa, p. Włodzimierza Lemana. 

Inwestycje prowadzone aktualnie to : 
- budowa kanalizacji sanitarnej w Gowarzewie 
-  rozbudowa szkoły w Tulcach. 
W trakcie przygotowania są inwestycje związane z termomodernizacją budynków, budową 
siłowni zewnętrznych- przetargi przygotowane do ogłoszenia. 
Środki na termomodernizację są już przyznane,  jest to kwota rzędu 2.700.000,00zł 
Największa planowana inwestycja - budowa węzła przesiadkowego - dla pierwszego wniosku 
pozostała ocena merytoryczna, dla drugiego ocena jest już realizowana. 
Pan Wójt zauważył, że w ostatnim czasie na rynku jest bardzo dużo inwestycji, w związku z 
czym brakuje wykonawców. Zdarzało się, że przetarg należało unieważnić w związku z 
brakiem wykonawcy czy dostawcy. 
 
Ad. 19 porządku posiedzenia  

Pani Sołtys Taniborza poinformowała, że na pismo do Wojewódzkiego Inspektoratu 
Środowiska w sprawie zmiany biegu rzeki Kopli przez Pana Biernata  otrzymała informację o 
wszczęciu kontroli, natomiast o jej terminie będzie poinformowany właściciel gruntu, w 
związku z czym kontrola wydaje się być bezcelowa. Na czas kontroli teren jest 
uporządkowany, a po zakończeniu wszystko ponownie wraca do stanu poprzedniego. 
Wysłana została także petycja do posła Wróblewskiego z prośbą o interwencję w sprawie. 
Poseł Wróblewski obiecał zająć się sprawą. Według Pani Sołtys  także rzeczka Męcina jest 
prawdopodobnie zablokowana przez drzewa, krzewy w Komornikach, co powoduje bardzo 
duże, niespotykane od dawna rozlewiska 



Pan Wójt odpowiedział, że zasypywanie Kopli spowodowało wzrost poziomu wody w 
rzeczce Męcinie,  Gmina Kórnik już je udrażnia.  

W sprawie zbiornika retencyjnego Pan Wójt poinformował, że nastąpiła zmiana 
inwestora na Państwowe Gospodarstwo Wodne Wody Polskie. Obecny inwestor chce 
kontynuować prace, jednak Komisja Europejska nie podpisała jeszcze planów 
gospodarowania wodami, co uniemożliwia składanie wniosków do WRPO. 

Pani Sekretarz wystąpiła do Radnych z pytaniem w kwestii organizacyjnej, dotyczącym 
terminów kolejnych posiedzeń komisji i sesji. W związku ze zbliżającymi się feriami 
wpłynęła propozycja aby przesunąć o jeden tydzień terminy  posiedzeń i termin kolejnej sesji 
wyznaczyć na dzień 07.03.2018r. 
Kolejna sesja odbędzie się już wg ustalonego schematu czyli 28.03.2018r.. 
Radni przychylili się do propozycji. 
 
 
Ad. 20 porządku posiedzenia  
W związku z brakiem dalszych pytań Przewodniczący obrad podziękował wszystkim                              
za przybycie i zamknął obrady sesji o godzinie 17:45. 
 
 
 
Protokołowała: 
Agata Zdobylak 

 

Za zgodność z przebiegiem obrad 
 

Przewodniczący Rady Gminy 
Henryk Lesiński 

 
 
 
 


